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Technische vragen en opwaarderingen m.b.t. SB Utrechtse Monitor Duurzame Melkveehouderij 
 

Fractie # Vraag/input Antwoord/reactie 
PVV 1 Opwaarderingsverzoek:  

GS spreekt over het concreet maken van 
bedrijfsdoelen als het gaat om het 
verduurzamen van de bedrijfsvoering van 
melkveehouders. Wat voor een 
bedrijfsdoelen dit dan zijn willen we graag 
bespreken met de andere 
commissiewoordvoerders en de 
gedeputeerde. 
 
Wij zijn van mening dat er goed gekeken 
moet worden per regio als het gaat om 
bedrijfsdoelen. GS heeft het over 
streefwaarden die per regio en per soort 
grond (zand, klei, veen) verschillen. Wat ons 
betreft kunnen bedrijfsdoelen ook per regio 
en per soort grond verschillen omdat elke 
regio nadelen en voordelen met zich mee 
brengen en er dus vooral maatwerk 
geboden moet worden. 
 
Ook spreekt GS over een beloningsregeling 
waarmee duurzame bedrijfsprestaties 
kunnen worden beloond. De provincies 
Noord-Brabant en Drenthe kennen al zulke 
regelingen. Ook daarover gaat de PVV-
fractie graag in discussie met de commissie 
omdat wij vrezen dat er een ongelijk 
speelveld ontstaat tussen melkveehouders 
die (bijvoorbeeld vanwege financiële 
redenen) niet in staat zijn om een duurzame 
bedrijfsvoering te ontwikkelen en diegene 
die dat wel kunnen. 
 
In de brief spreekt men over een 'bijlage' 
waar dieper op de samenhang tussen KPI’s, 
de bedrijfsvoering en de maatschappelijke 
opgaven wordt ingegaan. Deze bijlage staat 
er alleen niet bij. Kunnen wij deze alsnog 
ontvangen? 

 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
We zijn voornemens om met een aantal 
regionale pilots de kritische prestaties 
indicatoren (KPI's) en bijbehorende 
streefwaarden samen met de agrariërs en 
andere overheden en (keten)organisaties te 
testen. Dat is de wens van de landbouw.  Uit 
studies blijkt dat (management)maatregelen 
goed kunnen bijdragen aan een verbetering 
van de score op de KPI's. Deze 
maatregelen zijn relatief makkelijk te 
implementeren zijn, zonder hoge 
investeringen. Waar nodig zetten we in op 
regelingen die kansen voor verduurzaming 
vergroten. Zo kunnen we beweiding 
stimuleren door huiskavelverbetering via 
kavelruil. Ook kennisoverdracht en coaching 
kunnen worden ingezet. 
 
 
 
De bijlage wordt toegezonden. 
 

BBB 2 Opwaardeerverzoek:  

BBB wil graag dit agenda punt opwaarderen 
om de volgende redenen/ vragen. 
-de KPI’s zijn bedoelt voor een meer 
biodiversiteit en een duurzame landbouw 
wel hebbben we nog enkelen vragen aan de 
gedeputeerde hierover. 
 
-kpi’s en de UMDM zijn bedoeld als beloning 
systeem op de boven wettelijke eisen het is 

De UMDM is juist bedoeld om de hele sector 
in beweging te krijgen richting prestaties die 
nu door koplopers worden gerealiseerd. 
Door te belonen wordt een positieve prikkel 
ingebouwd. Door samenwerking met andere 
overheden, verpachters, ketenpartijen en 
financiële instellingen kan duurzaamheid 
meer worden beloond dan nu het geval is. 
 
We werken nauw samen met de sector. De 
pilot in de Kromme Rijnstreek is door LTO 
Noord geïnitieerd. Ook met de Adviesraad 
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bedoeld voor koplopers is gedeputeerde met 
BBB eens dat we de UMDM ook voor de 
hele sector moeten inzetten om zo een grote 
slag te slaan in de ontwikkeling van 
duurzaamheid en biodiversiteit? 
 
-worden de KPI’s en het UMDM vastgesteld 
in overleg met de sector? 
 
-is er oog voor de verschillen in de sector is 
er ook Biodiversiteit in de UMDM 
 
-KPI’s zijn in samen spraak met Rabo en 
WNF lees ik in uw SB, weet gedeputeerde 
waar in de oorsprong de landbouw bij 
betrokken is? 
BBBis van mening dat het enkel vrijwillig in 
gezet moet worden als beloning systeem of 
beter verdien model voor een (duurzame) 
melkveehouderij  
 
-om voorrang te krijgen voor pacht of in de 
GGA moeten wat ons betreft niet, het kan 
andere doelen in de weg staan (bijv in de 
GGA om huiskavels te vergroten van een 
intensievere boer om zo te extensiveren 
maakt een intensieve boer minder kans als 
een biologische of natuurinclusieve boer.)  is 
gedeputeerde het met de BBB eens? 

 

Landbouw van de Gebiedscommissie 
Utrecht-West zijn we in overleg om KPI's te 
testen op veengrond. Ook in andere 
gebieden is de provincie met boeren in 
gesprek over inzet van de monitor. 
 
Het is ook de bedoeling dat de Monitor voor 
alle sectoren wordt ontwikkeld, niet alleen 
voor de melkveehouderij. Uitgangspunt zijn 
de set KPI's die landelijk voor alle sectoren 
worden ontwikkeld. Maar de 
melkveehouderij is hierin het verst en 
daarom starten we ook hiermee. 
 
De basis van de Monitor ligt inderdaad in de 
Biodiversiteitsmonitor die door WNF, 
Friesland Campina en Rabobank is 
ontwikkeld. Dat geeft aan dat ook het 
bedrijfsleven duurzaamheid wil belonen. Wij 
zien dat onze eigen melkveehouders er mee 
aan de slag willen, dat er veel draagvlak is. 
Ook onze insteek is dat het een vrijwillig 
instrument is. 
 
Wat betreft pacht, snappen we dat het niet 
zo kan zijn dat alleen de best scorende 
boeren de grond kunnen pachten, terwijl de 
degenen die juist stappen willen zetten op 
achterstand staan. Het gaat er om dat we 
onderzoeken hoe de Monitor in onze eigen 
instrumenten kan worden toegepast om de 
transitie te ondersteunen. Pacht is zo'n 
instrument. Hoe we de Monitor hierbij 
kunnen inzetten zullen we bespreken met de 
sector en andere verpachters. 

SGP 3 Opwaarderingsverzoek: graag gaan we met 
de gedeputeerde en andere fracties in 
gesprek over pilots en de inhoud van de 
KPI’s. 

 

Partij voor de 
Dieren 

4 Opwaardeerverzoek:  
De PvdD dat de betrokken partners in de 
ontwikkeling van de UDML onevenwichtig: 
de Rabobank, de zuivelketen en WWF. Daar 
zouden naar ons idee ook ecologen, 
biologen en dierenrechtenorganisaties aan 
toegevoegd moeten worden. Zijn GS bereid 
om deskundigen op het vlak van ecologie, 
biodiversiteit en dierenwelzijn te betrekken 
bij de ontwikkeling van de UDML? 
Er wordt gesproken over ‘te grote 
streefwaarden’ die ‘demotiverend’ zouden 
werken – wat wordt concreet onder te grote 
streefwaarden verstaan?  
Tot slot wil PvdD graag weten op welke 
manier dierenwelzijn in de KPI’s betrokken 
gaat worden, ook verwijzend naar de 
verwachtte dierenwelzijnsnota die in januari 
2022 is beloofd.  

 

In de pilot in de Kromme Rijnstreek werken 
we samen met natuur- en 
milieuorganisaties. Ook het agrarische 
collectief is betrokken. Uitgangspunt zijn de 
kernset KPI's die in opdracht van LNV door 
de WUR, Louis Bolk Instituut en diverse 
adviesbureaus worden ontwikkeld.  
 
We willen streefwaarden met de sector en 
maatschappelijk organisaties afspreken die 
haalbaar zijn en voldoende bijdragen aan de 
doelen van het UPLG. Streefwaarden die 
niet of slechts voor enkele boeren haalbaar 
zijn, werken niet motiverend.  
 
Ook dierwelzijn maakt onderdeel uit van de 
kernset KPI's waar we mee aan de slag 
gaan. In de brief over dierwelzijn leest u hier 
meer over. 
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 5 Wat zijn op dit moment de 7 KPI’s en 14 
indicatoren in de UMDL – er zit geen bijlage 
bij dit agendapunt. 
 

De 7 KPI's van de Biodiversiteitsmonitor 
zitten ook in de kernset van 14 KPI die door 
LNV zijn ontwikkeld. Deze zijn: 

 
 6 Op welke manier is dierenwelzijn in de KPI’s 

betrokken, ook verwijzend naar de 
verwachtte dierenwelzijnsnota? 
 

Zie beantwoording bij 4. 

 7 Er wordt gesproken over ‘te grote 
streefwaarden’ die ‘demotiverend’ zouden 
werken – wat wordt concreet onder te grote 
streefwaarden verstaan?  
 

Zie beantwoording bij 4. 

 8 Waaruit blijkt dat de bedrijven die nu al met 
KPI’s werken inderdaad hebben bijgedragen 
aan de versterking en verbetering van de 
natuur?  
 

Bedrijven die goed score op de KPI's 
verlagen de druk op natuur door lagere 
emissies van o.a. stikstof, minder gebruik 
van krachtvoer en kunstmest en dragen bij 
aan natuur door meer beweiding, kruidenrijk 
grasland en toepassing van agrarisch 
natuur- en landschapsbeheer.  

 9 Er wordt gesproken over het ‘ontzien van 
koplopers’: hoeveel koplopers hebben we in 
de provincie Utrecht op dit moment? Wat 
wordt er verstaan onder een koploper? Wat 
wordt er bedoeld met ‘ontzien’? 
 

We weten niet hoeveel koplopers er 
momenteel in Utrecht zijn. Een studie van 
Erisman en Verhoeven uit 2019 schat in dat 
er landelijk 15% koplopers in de 
melkveehouderij zijn. De Monitor is een 
mogelijk instrument om te bepalen wat een 
koploper is. Deze kan gedefinieerd worden 
aan de hand de scores op de KPI's.  
 
Wat wordt verstaan onder ontzien is nog niet 
duidelijk. Dat hangt o.a. af van de opgaven 
en de mogelijkheden die koplopers hebben 
om nog een bijdrage te leveren aan de 
doelen.  
 
 

VVD   
10 

Deze UMDM wordt waarschijnlijk zeer 
bepalend voor melkveehouders. In de 
statenbrief staat namelijk dat deze monitor 
onder andere zal kunnen uitmaken of een 
bedrijf als koploper wordt aangemerkt. 
Omdat het zo'n bepalend instrument wordt, 
is het belangrijk dat de Staten ook inbreng 
kunnen leveren. Het wordt nu aangemerkt 

Meerdere fracties vragen om een 
opwaarderingsverzoek. Het advies is om 
daar in mee te gaan. Doelsturing en de 
Monitor als instrument daarvoor gaan naar 
alle waarschijnlijkheid een grote rol spelen in 
de landbouwtransitie. Het zal naar alle 
waarschijnlijkheid ook een plek krijgen in het 
Landbouwakkoord. Ook de landbouw, met 
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als een GS-bevoegdheid. In hoeverre 
worden de Staten meegenomen en kunnen 
zij besluiten over dit instrument en de 
invulling daarvan?  
 

name de melkveehouderij en akkerbouw, wil 
graag met dit instrument aan de slag. Het 
krijgt dan ook een plek in het UPLG, zoals u 
ook in het de Startnotitie UPLG kunt zien.  
 
Het lijkt GS daarom dan ook wenselijk om 
de mogelijkheden van de Monitor met uw 
Staten te bespreken. 
 

 11 Is er een risico dat doordat hierdoor 
koplopers worden gedefinieerd en zij 
vervolgens worden ontzien, niet alle 
agrariërs worden meegenomen en 
gestimuleerd worden om stappen te zetten 
richting duurzame bedrijfsvoering?  
 

We verwachten dat er geen risico is. De 
landbouw vraagt er juist om dat koplopers 
worden ontzien. Wel moeten we oog hebben 
voor de mogelijkheden die ondernemers 
hebben. Kennis, voldoende grond en waar 
nodig betaalbare techniek zijn voorwaarden 
om stappen te kunnen zetten. 

BBB 12 wat bedoelt gedeputeerde met “de zeven 
kpi’s van de biodiversiteitsmonitor lijken 
nieet voldoende, zij die zeven kpi te ruim? 

Zie antwoord bij vraag 5. 

 13 in de SB scrijft de gedeputeerde over de 
KPI’s, 

 

 14 Ik citeer de kernset voor de melkveehouderij 
bestaat momenteel uit 14 indicatoren  
Waar kunnen wij inhoudelijk die indicatoren 
vinden? 
 

Zie vraag 5. 

 15 In de SB staat dat de verschillende partijen 
al een vorm van de KPI’s hebben, gaan wij 
het zo niet stapelen en de “duurzame 
melkstromen het gras voor de voeten weg 
maaien. Hoe ziet gedeputeerde dat? 
 

Het uitgangspunt is dat zowel overheid, 
bedrijfsleven als maatschappelijke 
organisaties met dezelfde KPI's werken, 
zodat een ondernemer juist diverse 
beloningen kan stapelen tegenover geringe 
administratieve inspanningen. 

GroenLinks 16 In de SB staat dat het streven van GS is om 
de Utrechtse Monitor Duurzame Veehouderij 
eind 2023 vast te stellen. Bij het kopje 
vervolgprocedure/voortgang lezen wij “in 
2024” als het om de vaststelling van de 
Utrechtse Monitor Duurzame Veehouderij 
gaat. Wanneer verwacht GS de UMDV vast 
te stellen, eind 2023 of in 2024? 
 

Het streven is om voor de melkveehouderij 
eind 2023 de Monitor vast te stellen. 

 17 Sommige maatregelen/oplossingen in de 
transitie van de landbouw kunnen op 
gespannen voet staan met dierenwelzijn. 
Tegelijkertijd wordt er vanuit het Rijk ook 
gewerkt aan een convenant dierwaardige 
veehouderij. Wordt dierenwelzijn ook 
meegenomen in de ontwikkeling van de 
Utrechtse Monitor Duurzame Veehouderij?  
 

Ja. 

SGP 18 Op pagina 2 staat: “in de bijlage wordt 
dieper ingegaan op de samenhang tussen 
de KPI’s.” volgens mij mist hier een bijlage? 

 

Klopt. Die wordt nagestuurd. 

 19 Wat zijn de huidige KPI’s 

 

Zie 5. 
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 20 Waarom zijn de huidige KPI’s niet 
voldoende voor de gebiedsopgave van 
UPLG? Wat mist er dan precies?  

 

Een van de opgaven van het NPLG is de 
groen-blauwe dooradering. Deze komt nu 
niet tot uitdrukking in de hierboven 
genoemde kernset. 

 21 Welke bedrijven en organisaties zijn 
betrokken bij de ontwikkeling van de UMDM 

 

Allereerst LTO Noord en de collectieven. In 
de Kromme Rijn pilot werken we ook samen 
met het waterschap, de gemeenten, 
terreinbeheerders, UPG, NMU, LEU en de 
Rabobank. Naast ontwikkeling van de 
Monitor voor de melkveehouderij wordt in de 
Kromme Rijn streek ook al samengewerkt 
met de fruitteelt voor de ontwikkeling van de 
Monitor voor de fruuitteelt. 

 22 Op pagina 3 wordt gesproken over een pilot 
in de Kromme Rijnstreek en Utrecht-West. 
Hoe verlopen deze pilots? Worden de KPI’s 
als wenselijk ervaringen door de 
deelnemende melkveehouders.  

 

Zoals eerder gezegd is de belangstelling bij 
melkveehouders groot. In pilot Kromme Rijn 
doen ook fruittelers mee. Melkveehouders 
zijn gewend met het aanleveren van 
gegevens voor de KPI's, bij de fruittelers 
leven nog veel vragen over de 
administratieve lasten en de eventuele extra 
beloningen. 

 23 Waar bestaat het kernset melkveehouderij 
op dit moment uit? 

 

Zie hierboven en de bijlage die wordt 
nagestuurd. 

 


